
رو بــه رو
ملیکا زارعی: 

 به خاطر خنده هایم 
»خاله شادونه« شدم

مجری برنامه هــای کودک درباره استفاده 
درست از فضای مجازی توصیه کرد: همه باهم 
باید تلاش کنیم تا از این فضا در جهت کامل شدن 
خودمان استفــاده کنیم نــه اینکه با استفاده 
نادرست متضرر شویم. ملیــکا زارعــی معروف 
به »خاله شادونه« مجری برنامه هــای کودک و 
متولد ۱۳۶۵ در تهران است. همچنین او خواهر 
کوچکتر مریلا زارعی، بازیگر سینما و تلویزیون 
است. ملیکا زارعی از سال سوم دبستان فعالیت 
هنری خود را با اجرا در برنامه تازه ها از شبکه دو 
سیما آغاز کرد و در سال ۱۳۸۲ در سریال »دوران 
سرکشی« یک سکانس بازی کرد و سپس در 
مجموعه »مهرخاموش« ایفای نقش داشت و از 
سال ۱۳۸۳ همزمان با قبولی در دانشگاه به عنوان 
مجری برنامه کودک و با نام خاله شادونه مشغول 
به کار شد. او به خاطر صدای کودکانه اش خیلی زود 
در دل بچه ها جا باز کرد. ملیکا زارعی که مهمان 
تلفنی برنامه »عصرصبا« رادیوصبا بود، گفت: برای 
اولین بار در سال ۷۳ در برنامه »تازه ها« کاری از 
گروه کودک ونوجوان شبکه دو سیما در تلویزیون 
شروع به کار کردم و بعد مجموعه »مهرخاموش« و 
»متهم گریخت« را بازی کردم اما الان می خواهم 
فقط مجری برنامه کودک باشم، چون دوست دارم 
با تصویر خاله شادونه در ذهن کودکان باقی بمانم. 
زارعی سپس به این پرسش پاسخ داد که چرا اسم 
خاله شادونه برای شما انتخاب شد؟  افزود: در این 
برنامه به دنبال اسمی فانتزی برای مجری بودیم 
که پیام آور شادی و دوستی برای بچه ها باشد 
که به نظرم این اسم خوبی است و در کنار آن هم 
به دنبال مجری شاداب و خوشرویی بودند که من 
به خاطر خوشرویی و خنده هایم برای اجرای این 
برنامه انتخاب شدم. وی توضیح داد: از بچگی، 
بچه های کوچکتر از خودم را دوست داشتم و 
عاشق بچه ها هستم. »خاله شادونه« گفت: در حال 
حاضر به خاطر کرونا مجبور هستیم بدون حضور 
بچه ها برنامه را اجرا کنیــم که این کار برایم 
سخت تر است، چون من از بچهها انرژی می گیرم. 
وقتی در کنار بچه ها هستم خودم را در دوران 
کودکی می بینم و فکر می کنم هنوز بچه هستم و 
این حس روی اجــرای من موثر است. ملیکا زارعی 
اظهارکرد: من در فضای مجازی به دنبال این هستم 
که چیزی به دانسته هایم اضافه کنم و کامل تر 
شوم. این فضا بسیار متنوع است و متاسفانه برخی 
استفاده نادرست از این فضا می کنند و این باعث 
می شود که از این فضا آسیب ببینند. به نظرم همه 
باید تلاش کنیم از این فضا در جهت کامل شدن 
خودمان استفاده کنیم نه اینکه با استفاده نادرست 

از آن متضرر هم شویم.

محمدرضا اصلانی، نویسنده، فیلمساز 
و شاعر سینمای ایران به عنوان مشاور 
هنری فیلم سینمایی »استاد« معرفی 
شد. پروژه سینمایی استاد اولین تجربه 
کارگردانی فیلم بلند عماد حسینی 
است که محمدرضا اصلانی به عنوان 
مشاور هنری این فیلم انتخاب شده 
است. مجید رجبی معمار تهیه کننده و 
کیوان کثیریان، مجری طرح این پروژه 
سینمایی هستند. فیلمنامه  »استاد« 
به صورت مشترک توسط پیام لاریان و 
عماد حسینی نوشته شده است. لاریان 
سه جایزه  بهترین نمایشنامه  و دو جایزه 
بهترین کارگردانی جشنواره تئاتر فجر را 

در کارنامه دارد.

 »اصلانی« به 
»استاد« پیوست 

گرامیداشت یاد »علی انصاریان« 
بازیگر فیلم سینمایی »رمانتیسم عماد 
و طوبا« همزمان با آغاز اکران این فیلم، 
عصر چهارشنبه توسط بنیاد سینمایی 
فارابی در سینمافرهنگ برگزار خواهد 
شد. در پی آغاز نمایش عمومی فیلم 
سینمایی »رمانتیسم عماد و طوبا« 
دومین ساخته بلند سینمایی »کاوه 
صباغ زاده« از چهارشنبه ۳ آذر، در 
مراسمی، یاد مرحوم »علی انصاریان« 
بازیگر فقید آن گرامی داشته می شود. 
این مراسم ساعت ۲0و۱۵ روز چهارشنبه 
این هفته با نمایش این فیلم و با حضور 
عوامل سازنده آن و مهمانان در سینما 

فرهنگ برگزار خواهد شد. 

گرامیداشت »انصاریان« 
در سینمافرهنگ

مــوسیقــی
معرفی مدیرعامل خانه موسیقی به زودی 
نخستین جلسه هیات مدیره جدید خانه موسیقی ایران در 
ساختمان شماره یک این مجموعه صنفی برگزار و طی آن داریوش 
پیرنیاکان به عنوان رئیس هیات مدیره و سخنگو انتخاب شد. 
نخستین جلسه هیات مدیره جدید خانه موسیقی ایران با حضور 
داریوش پیرنیاکان، حمیدرضا عاطفی، حمیدرضا اردلان، محسن 
رجب پور، زیدا... طلوعی )از اعضای هیات مدیره( آذر هاشمی 
)بازرس( و حمیدرضا نوربخش )مدیرعامل( در ساختمان شماره یک 
برگزار شد. در ابتدا حمیدرضا نوربخش )مدیرعامل خانه موسیقی 
ایران( در جلسه حاضر شد و گزارشی از اقدامات و عملکرد دوره پیش 
ارائه کرد. نوربخش در سخنانش به انتخابات اخیر خانه موسیقی 
اشاره کرد و گفت: طبق اساسنامه دوره مسئولیت هیات مدیره های 
کانون های خانه و همچنین هیات مدیره اصلی سال ۹۹ به پایان 
رسیده بود و ما موظف به برگزاری انتخابات بودیم. اما سال ۹۹ 
که همزمان با شیوع  کرونا شد و ما مجبور به تعویق انتخابات خانه 
موسیقی شدیم. البته با فروکش کردن شیوع بیماری دو بار تصمیم به 
برگزاری مجامع کردیم اما با پیدایش موج جدید کرونا مجبور به لغو 
آن شدیم. اواخر تابستان امسال و همزمان با واکسیناسیون همگانی 
با رعایت پروتکل های بهداشتی و در فضای باز توانستیم مجامع 
و انتخابات کانون ها را برگزار کنیم که با توجه به وضعیت موجود 
با استقبال خوبی هم انتخابات مواجه شد. وی افزود: طی مدت 
قانونی و در اسرع وقت پس از اتمام انتخابات کانون ها مجمع عمومی 
خانه موسیقی و انتخابات هیات مدیره خانه موسیقی را داشتیم که 
خوشبختانه با حضور اکثریت اعضا این انتخابات برگزار شد و هیات 
مدیره جدید برگزیده شدند. نوربخش بیان داشت: امیدواریم در 
دوره جدید کاری خانه موسیقی با حضور منتخبان گرامی، افق های 
جدیدی پیش روی خانه موسیقی روشن شود و از اعضای هیات مدیره 
می خواهم تمامی گزینه های سمت مدیرعاملی خانه موسیقی 
را بررسی نمایند و در مدت قانونی مدیرعامل جدید را معرفی 
کنند. در ادامه جلسه هریک از اعضای هیات مدیره در سخنانی 
در خصوص فعالیت های خانه موسیقی به اظهارنظر پرداخته و از 
زحمات و تلاش های مدیرعامل دوره گذشته قدردانی کردند. اعضای 
هیات مدیره همچنین با تاکید به رویکرد اجرایی جدید در دوره 
پیش رو اعلام کردند که در موعد قانونی به بررسی همه گزینه های 
مدیرعاملی خانه موسیقی و برنامه ها و سوابق ایشان خواهند پرداخت 
و به زودی مدیرعامل جدید خانه موسیقی معرفی خواهد شد. در 
پایان با رای اعضای هیات مدیره، داریوش پیرنیاکان به عنوان رئیس 
و سخنگوی هیات مدیره، حمیدرضا اردلان به عنوان نایب رئیس 
هیات مدیره و حمیدرضا عاطفی به عنوان دبیر هیات مدیره انتخاب 
شدند. در اولین جلسه هیات مدیره، هنگامه اخوان و مسعود شعاری 
غایب بودند که از طریق وکالت به اعضای دیگر، رای آنها نیز در تعیین 
مسئولیت های هیات مدیره محاسبه شد. انتخابات کانون های دهگاه 
خانه موسیقی از اوایل پاییز سالجاری آغاز و در هر کانون ۵ عضو 
به عنوان اعضای هیات مدیره توسط اعضای کانون ها انتخاب شدند. 
همچنین مجمع عمومی خانه موسیقی متشکل از ۵0 نفر منتخبان 
کانون ها روز ۲۳ آبانماه در خانه هنرمندان برگزار و به ترتیب آرا 
داریوش پیرنیاکان، حمیدرضا عاطفی، حمیدرضا اردلان، هنگامه 
اخوان، محسن رجب پور، زیدا... طلوعی و مسعود شعاری به عنوان 

اعضای هیات مدیره و آذر هاشمی )بازرس( انتخاب شدند. 
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مدیرکل نظارت بر عرضه و نمایش فیلم سازمان 
سینمایی بیان کرد که با توجه به پیگیری های 
صورت گرفته محدودیت های کرونایی سینماها 
تا پایان همین هفته برطرف می شود. محمدرضا 
فرجی با اشاره به تغییر شرایط کرونایی و ایجاد 
مطالبه برای فعالیت سالن های سینمایی با ظرفیت 
صددرصدی به واسطه استقبال از فیلم های در حال 
اکران گفت: این مطالبه از سوی شورای صنفی اکران 
و سینماداران مطرح شده است. بالطبع مردمی 
هم که برای تماشای فیلم به سالن های سینما 
می آیند بابت ظرفیت محدود سالن ها نگرانی هایی 
به ویژه در روزهای آخر هفته و روزهای فروش 
بلیت نیم بها دارند. به همین دلیل در حال پیگیری 
این موضوع از مراجع قانونی هستیم و خواسته ما 
مطرح شده و سازمان سینمایی به شدت پیگیر 
این موضوع است. وی افزود: پیش بینی می کنیم با 

توجه به پیگیری های صورت گرفته و نشست هایی 
که با مسئولان ذی ربط داشته ایم، تا پایان همین 
هفته محدودیت ها برطرف شود به خصوص که 
هواپیماها و اتوبوس ها در حالی مجاز به فعالیت با 
ظرفیت صددرصدی شده اند که رعایت پروتکل ها 
در آنها نسبت به سینما دشوارتر است. از سوی 
دیگر حضور در سالن های سینما اختیاری است، 
برخلاف وسایل نقلیه عمومی که افراد به اجبار از 
آنها استفاده می کنند. فرجی ادامه داد: در فرآیند 
فروش بلیت سینماها، امکان بررسی کارت واکسن 
افراد هم وجود دارد و می توانیم در مسیر افزایش 
میزان استقبال از فیلم ها این تمهیدات را هم افزایش 
دهیم. وی درباره امکان اجرایی شدن چک کردن 
کارت واکسیناسیون متقاضیان حضور در سالن های 
سینمایی تاکیدکرد: با توجه به امکاناتی که سامانه 
سمفا در اختیار ما قرار داده است و امکان بررسی 

کدملی افراد خریدار، می توانیم این موضوع را از 
همان مرحله ابتدایی فروش بلیت بررسی کنیم. 
این یکی از ابزارهای موجود برای افزایش ایمنی 
سالن های سینماست اما با توجه به جلساتی که 
داشته ایم طی روزهای آینده تصمیم نهایی در این 
زمینه اخذ خواهد شد. تلاش این است که در این 
جلسات به یک نظر واحد برسیم. مدیرکل نظارت بر 
عرضه و نمایش فیلم سازمان سینمایی درباره شرایط 
میزبانی سالن های سینمایی برای جشنواره چهلم 
فیلم فجر هم توضیح داد: شیوه نامه ای را برای انتخاب 
سینماهای جشنواره فیلم فجر، آماده کرده ایم. 
این شیوه نامه برای اولین بار تدوین و در انجمن 
سینماداران نسبت به آن اطلاع رسانی شده است. این 
شیوه نامه روی سایت جشنواره هم قرار گرفته است و 
انتخاب نهایی سینماهای میزبان جشنواره برمبنای 
همین شیوه نامه خواهد بود. وی با اشاره به بازدید از 
سینماها توسط یک کارگروه جهت بررسی سالن ها، 
درباره آخرین وضعیت فیلم های متقاضی حضور در 
جشنواره چهلم هم گفت: طبق پیش بینی ها تقریبا 
همه فیلم هایی که امکان حضور در جشنواره امسال 
را دارند فرم تقاضای خود را تکمیل کرده اند و به امید 
خدا طبق برنامه ای که از پیش اعلام شده بود، هیات 
انتخاب کار بررسی این آثار را به زودی آغاز خواهد 
کرد. استقبال از فرآیند ثبت نام در جشنواره خوب 
بود به خصوص که امسال از منظر تولید، سینمای 
ایران بیشتری درگیری را با کرونا داشت و مثل سال 
گذشته فیلم هایی را نداشتیم که پیش از شیوع 
کرونا ساخته شده باشند. با همین وضعیت هم 
تهیه کنندگان توانستند فیلم ها را به موقع برسانند 

تا تنور جشنواره امسال هم گرم بماند. 

بازیگر باسابقه می گوید: کار که باشد، خیال 
آدمی از خیلی جهات راحت است و ای کاش 

همیشه کار باشد. کاظم هژیــرآزاد هرچند 
دلتنگ حضور روی صحنــه است ولی 

فعلا ترجیح می دهد از تئاتر دور باشد 
تا وقتی شرایط بهتر شود. هژیرآزاد 
تاکید دارد که در شرایط دشواری 

مانند همه گیری کرونا، دولت ها 
هستند که باید چراغ تئاتر را 

روشن نگه دارند و در وهله 
بعد، ایـن مسئـولیت بــر 
عهده عوامل اجرایی تئاتر 
اســت. او درباره فعالیت 
خــودش در تئاتر گفت: 
تئاتر، وقت گیر اسـت و از 

طرف دیگر تمرین تئاتر باید طوری باشد که بتوان 
پروتکل های بهداشتی را رعایت کرد. بنابراین 
آماده سازی تئاتر در این شرایط، خیلی مشکل 
است به خصوص که ما هم در این سن 
و سال ضربه پذیریم و ببینید در این 
مدت چه تعداد هنرمند به خاطر کرونا 
از دست مان رفته اند؛ از پرویز پورحسینی 
تا کریم اکبری مبارکه و عزت ا... مهرآوران 
و دیگران. پس باید همچنان مراعات 
داد:  ادامه  هژیرآزاد  کنیم. 
امیدوارم بعداز کرونا 
فرصتی باشد تا با 
خیـال راحت کار 
کنیــم و شــرایط 
هم طــوری باشــد 

که تماشاگران مجبور نباشند برای رعایت اصل 
فاصله گذاری اجتماعی در سالن های تئاتر با فاصله 
بنشینند. این بازیگر پیشکسوت با تاکید بر لزوم 
حمایت دولت ها از تئاتر در شرایط سختی مانند 
کرونا خاطرنشان کرد: دولت باید از کارهایی 
که مجوز اجرایشان را صادر کرده، حمایت کند 
و متناسب با بلیت های خریداری شده، به آنان 
کمک هزینه بپردازد. باید برای حمایت از تئاتر و 
زنده نگه داشتن آن چنین اقدام هایی انجام بدهد. 
هژیرآزاد که این روزها مشغول بازی در دو سریال 
تلویزیونی است، اضافه کرد: در سریال »بی نشان« 
به کارگردانی راما قویدل و »تمام رخ« بازی می کنم 
. هر دو سریال همزمان باهم ساخته می شوند ولی 
برای حضور در هر دو هماهنگی کرده ایم تا مشکلی 
پیش نیاید. کاظم هژیرآزاد گفت: کار که باشد، 
خیال آدمی از خیلی جهات راحت است. امیدوارم 
همیشه کار باشد و امیدوارم همه مردم از جهت 
کرونا، امنیت بیشتری داشته باشند و ما هم درکنار 
دیگر هموطنان مان، روزگار بهتری داشته باشیم. 

کاظم هژیرآزاد: 

فعلا ترجیح می دهم از تئاتر دور باشم

محمدرضا فرجی: 

 محدودیت کرونایی 
 سینماها  لغو 

می شود

گــزارش
 لغو نتایج ۱۸ درصد از

حوزه های انتخابات عراق
رئیس ائتلاف فتح عراق با اعلام لغو نتایج ۱0 هزار حوزه انتخاباتی 
تاکید کرد این مساله باعث ایجاد تغییر فاحش در نتایج کلی انتخابات 
خواهد شد. هادی العامری رئیس ائتلاف فتح عراق از لغو نتایج ۱۸ 
درصد حوزه های انتخابات پارلمانی اخیر این کشور خبر داد و گفت: 
لغو این حجم از حوزه های انتخاباتی، تغییر فاحشی در نتایج انتخابات 
ایجاد می کند. دفتر العامری با صدور بیانیه ای در این خصوص اعلام 
کرد: رئیس ائتلاف فتح در دفترش در بغداد با یک هیات جبهه 
ترکمانی به ریاست »حسن توران« دیدار کرد. دو طرف در این دیدار 
تاکید کردند تناقض ها در اعلام نتایج و سو مدیریت کمیسیون عالی 
انتخابات در روند برگزاری آن، در ایجاد آشوب فراگیر در عرصه 
تحولات سیاسی کشور نقش بسزایی داشت. در این بیانیه به نقل 
از هادی العامری آمده است: تصمیم هیات قضائی برای باطل کردن 
برخی از حوزه های انتخاباتی به باطل شدن نتایج بیش از ۶ هزار حوزه 
منجر خواهد شد. همچنین حدود ۴ هزار حوزه به علت اثر انگشت های 
تکراری باطل شده است. این یعنی نتایج ۱0 هزار حوزه لغو خواهد شد 
که حدود ۱۸ درصد مجموع همه حوزه های رأی گیری در عراق است 

که شمار آن به ۵۵ هزار حوزه می رسد.

پایان محدودیت ها در »نیوزیلند«
نخست وزیر نیوزیلند اعلام کرد، با طراحی سیستم جدید 
زندگی با ویروس از ۳ دسامبر به محدودیت های سختگیرانه در 
این کشور پایان می دهد. »جاسیندا.آردرن« افزود: از ۳ دسامبر 
)۱۳ آذر( در راستای سیستم جدید زندگی با کرونا محدودیت های 
سختگیرانه در کشور پایان می یابد و به کسب و کارها اجازه فعالیت 
در بزرگترین شهر نیوزیلند داده خواهد شد. در نیوزیلند از آغاز 
همه گیری کرونا تا ماه اوت هیچ گونه مورد ابتلایی ثبت نشده بود. 
اما در ماه اوت و با انتشار ویروس جهش یافته دلتا این روند متوقف 
شد و این کشور در مقابله و مهار این بیماری شکست خورد. 
گسترش ابتلا به ویروس دلتا موجب شد »جاسیندا.آردرن« از 
مواضع ابتدایی که استراتژی زندگی بدون ویروس بود دست 
بکشد و با استراتژی جدید زندگی با ویروس تا تبدیل آن از حالت 
پاندمی به اندمی ادامه دهد.»اتوکلند« بزرگترین شهر نیوزیلند 
به مدت ۹0 روز در قرنطینه بود و اخیرا برخی محدودیت ها در آن 

برداشته شده است.

اعتراضات در پایتخت های اروپایی
در روزهای گذشته در پی خیزش همه گیری کرونا در اروپا که 
دولت ها را مجبور به وضع محدودیت های سختگیرانه کرده، پایتخت ها 
و شهرهای اروپایی با اعتراضات مواجه شده که در بسیاری مواقع به 
خشونت کشیده می شود. بسیاری از دولت های اروپایی در تلاش برای 
مقابله با افزایش ابتلا به کرونا در سراسر قاره، محدودیت های جدیدی 
را برای کرونا وضع کرده اند که این کشورها را با موج اعتراضات مواجه 
کرده است. کشورهای اروپایی که با افزایش ابتلا به کرونا مقابله 
می کنند، شاهد اعتراضات علیه احیای مجدد محدودیت های کرونایی 

بودند که در بسیاری از پایتخت های اروپایی با خشونت همراه شد.

 انتخابات »شیلی« 
به  دور دوم کشیده شد

شیلی بعداز تجربه رقابتی سخت در دور 
اول انتخابات ریاست جمهوری این کشور در 
روز یکشنبه، در تدارک برای برگزاری دور دوم 
این انتخابات بین کاندیداهای دو حزب رقیب 
است. به دنبال شمارش بیش از ۹0 درصد آرای 
انتخابات ریاست جمهوری یکشنبه در شیلی 
مشخص شد که خوزه آنتونیو کاست، نماینده 
سابق راستگرای کنگره این کشور با کسب ۲۸ 
درصد رای بیشترین میزان آرا را به دست آورده 
و گابریل بوریک، قانونگذار چپگرا بعد از او با 
۲۵.۶۴ درصد رای قرار گرفته است. طبق این 
نتیجه با توجه به اینکه هیچ کاندیدای در این 
انتخابات حد نصاب بیش از ۵0 درصد آرا را کسب 
نمی کند بنابراین در ۱۹ دسامبر دوردوم انتخابات 
ریاست جمهوری شیلی برگزار خواهد شد. براساس 
گزارش خبرگزاری آسوشیتدپرس، کاست در 
سخنرانی اش به مناسبت کسب پیروزی در دور 
اول اظهارکرد: دوردوم انتخابات ریاست جمهوری 
شیلی تصمیم گرفتن بین کمونیسم و آزادی است. 
کاست گفت: ما نمی خواهیم قدم به مسیر ونزوئلا 
و کوبا بگذاریم. ما خواستار یک کشور توسعه 
یافته هستیم؛ تا زمانی که خشونت و همه گیری 
بی رحمانه ما را متوقف نساخته، هدف ما این 
است که به چنین کشوری تبدیل شویم. بوریک، 
یک رهبر سابق گروه دانشجویان معترض که در 
سال ۲0۱۴ به نمایندگی کنگره انتخاب شد، در 
سخنرانی خطاب به هوادارانش بعد از انتخابات 
نام کاست را مستقیما برای انتقاد از او ذکر نکرد. 
بوریک طبق گزارش آسوشیتدپرس، بیان داشت: 
نهضت ما حمایت از امید و شکست ترس است. 
وظیفه امروز ما متقاعدساختن دیگران است مبنی 
بر اینکه ما بهترین راه را برای تحقق یک کشور 
عادل تر پیشنهاد می کنیم. به گزارش رویترز، 
همچنان که رای دهندگان چپگرای شیلی به دنبال 
به چالش کشیدن قدرت های مستقر بوده و دیگران 
هم خواهان دولتی سختگیر نسبت به جرم و 
جنایت و مهاجرت هستند، این کشور  امسال 
تجربه پراختلاف ترین انتخاباتش از زمان بازگشت 
به دموکراسی در سال ۱۹۹0 را دارد. اگرچه 
بوریک تا پیش از این پیشتاز رقابت در شیلی بود، 
خشونت سیاسی و افزایش جرم و جنایت، کاست 
را به جلو سوق داد. رویترز خاطرنشان کرد که اکثر 
نظرسنجی ها پیش بینی کردند کاست با چند 
درصد رای بیشتر برنده دور دوم انتخابات خواهد 
شد. شیلی همچنان که مردم این کشور خواستار 
بهبود کیفیت زندگی هستند دو سال است که 

درگیر اعتراضاتی گاها خشونت آمیز بوده است. 

وزیر امورخارجه روسیه اعلام کرد که تصاویر 
مربوط به انفجار در بندربیروت را به لبنان تحویل 
داده و درخصوص روشن شدن حقیقت و علت 
این حادثه ابراز امیدواری کرد. به گزارش فارس، 
»سرگئی.لاوروف« وزیر امورخارجه روسیه از تحویل 
تصاویر ماهواره ای مربوط به انفجار در بندربیروت 
به دولت لبنان خبر داد. لاوروف در نشست خبری 
مشترک با »عبدا... بوحبیب« همتای لبنانی خود 
گفت: »احتمال مشارکت شرکت های روسی در 
کمک به زیرساخت های لبنان که در پی انفجار 
بندربیروت آسیب دیده اند را به بحث گذاشتیم.« 
وزیر امورخارجه روسیه افزود:  »تصاویر ماهواره ای 
آماده شده توسط شرکت روس کازموس را تحویل 
دادیم تا به فهمیدن علت انفجار بندربیروت کمک 
کند. امیدواریم بتوانیم در کمک به یافتن حقیقت و 
علت انفجار کمک کنیم.« لاوروف ادامه داد: »بر تعهد 
ما به حق حاکمیت ملی و تمامیت ارضی لبنان تاکید 
داریم. تمام مسائل داخلی لبنان باید در داخل این 
کشور و با احترام به حقوق مردم آن حل شوند. این 

دقیقا همان کاری است که دولت آقای نجیب میقاتی 
انجام می دهد و امیدواریم به بحران لبنان خاتمه دهد 
و ثبات را به این کشور برگرداند.« این دیپلمات ارشد 
روس گفت: »مداخلات خارجی در امور لبنان، برای 
این کشور و برای کل منطقه زیان بار است و این کشور 
نباید به عرضه ای مبارزه طرف های ثالث باشد. ما با 
اینکه لبنان به گروگانی برای بحران سوریه تبدیل 

شود مخالفیم.« لاوروف افزود: »همچنین درباره 
سوری هایی که به لبنان گریخته اند صحبت کردیم و 
اطمینان داریم که جامعه جهانی می تواند به حل این 
مساله کمک کند.« او در پاسخ به سوالی درباره دیدار 
احتمالی روسای جمهور روسیه و آمریکا گفت، در این 
دیدار، اختلافات درباره اوکراین یکی از موضوعات 
اصلی خواهد بود. هفته گذشته آژانس فضایی فدرال 

روسیه اعلام کرد: »تمام تصاویر ماهواره ای موجود 
برای بندربیروت چه تصاویر پیش از انفجار و چه 
تصاویر پس از انفجار به لبنان داده خواهد شد.« این 
خواسته »میشل .عون« رئیس جمهور لبنان در تاریخ 
مذکور در دیدار با »الکساندرروداکوف« سفیر روسیه 
در بیروت در حالی مطرح شد که »ولادیمیرپوتین« 
رئیس جمهور روسیه نیز چند روز پیش این دیدار 
در بخشی از اظهاراتش اشاره کرده بود که مسکو 
امکان کمک به روند تحقیقات در خصوص انفجار 
بندربیروت را مورد بررسی قرار خواهد داد و تصاویر 
مربوط به ماهواره ها را در صورت موجودبودن، به 
طرف لبنانی ارائه خواهد کرد. »حسان دیاب« 
نخست وزیر پیشین لبنان نیز اعلام کرده بود که 
از رئیس جمهور فرانسه تصاویر مربوط به پیش از 
وقوع انفجار، زمان انفجار و پس از آن را درخواست 
کرده است. درخواست مشابهی نیز برای کشور ایتالیا 
فرستاده شد؛ اما حسان دیاب در این خصوص گفت: 
قاعدتا باید تصاویر را به ما می دادند؛ اما این رخ نداد 

و نمی دانم چرا؟

سرگئی لاوروف:

تصاویر ماهواره ای انفجار بندر بیروت را تحویل دادیم

جهــــان 
کوتــاه

توافق سیاسی نخست وزیر رهاشده از حبس خانگی با فرمانده ارتش 
سودان نتوانسته است معترضان به کودتای نظامی اخیر در این کشور 
را از ادامه تظاهرات بازدارد. به گزارش فارس، مقامات سودانی شامگاه 
یکشنبه چهار زندانی سیاسی تحولات اخیر از جمله »عمر.الدقیر« رئیس 
حزب کنگره سودان و یاسر عرمان)هر دو از رهبران ائتلاف   قوی الحریه 
و التغییر( را آزاد کردند. در همین حال عبدا... حمدوک، نخست وزیر 
سودان نیز که از حبس خانگی خارج شده است، تاکید کرد که ایجاد 
یک اجماع ملی گسترده یک مسئولیت و پیش نیاز موفقیت دوره انتقالی 
است. حمدوک ساعاتی پس از امضای توافقنامه سیاسی با »عبدالفتاح.

البرهان« فرمانده ارتش سودان برای پایان دادن به بحران سیاسی این 
کشور، وظایف خود را در دفتر خود در خارطوم آغاز کرد. حمدوک به 
الجزیره گفت که او با امضای این توافقنامه به دنبال حفظ خون سودانی ها 
و حفظ دستاوردهای دو سال گذشته این کشور بوده است و تاکید کرد 
که با فرماندهی ارتش برای برگزاری انتخابات قبل از ژوئیه سال ۲0۲۳ 
توافق کرده است. حمدوک با بیان اینکه ایده اصلی در دولت آینده این 
است که دولت تکنوکرات ها با صلاحیت های مستقل باشد، اظهارکرد 
که بر مسائل محدودی تمرکز خواهد کرد که مهم ترین آن گذار 
دموکراتیک است. وی با بیان اینکه ایجاد اعتماد بین احزاب سودانی 
نیازمند شفافیت، جدیت و سعه صدر است، گفت که  در زمانی که در 
حبس خانگی به سر می برد با طیف وسیعی از نیروهای سیاسی تماس 
داشته است. این در حالی است که در شهرهای خارطوم، خارطوم بحری 
و ام درمان مردم در اعتراض به توافق سیاسی میان حمدوک و البرهان و 
درخواست برای بازگشت حکومت مدنی و قصاص کشته هایی اعتراضات 

اخیر این کشور به خیابان ها آمدند. در این حال یک معترض به ضرب 
گلوله ارتش در اعتراضات شهر ام درمان کشته شد تا شمار کشته ها از ۲۵ 

اکتبر گذشته تاکنون به ۴۱ نفر برسد.
 »حمدوک« تحت فشار کودتاچیان 

کمیته مرکزی پزشکان سودان اعلام کرده بود که نیروهای امنیتی 
از گاز اشک آور برای متفرق کردن معترضانی استفاده کرد که به 
کاخ نخست وزیری نزدیک شده بودند. در همین حال ائتلاف مدنی 
قوی الحریة والتغییر بر پایبندی به موضع خود در رد هرگونه مذاکره 
یا شراکت با کسانی که آنها را کودتاچیان غیرقانونی خواند تاکید کرد. 
»جمال.ادریس« عضو شورای مرکزی این ائتلاف افزود: توافق جدید 
فقط توسط حمدوک انجام شده و ائتلاف قوی الحریه و التغییر آن 
را تایبد نمی کند. ما به تظاهرات تا سرنگونی حکومت نظامیان ادامه 
می دهیم زیرا حمدوک هم تحت فشار و خواسته کودتاچیان قرار 
گرفت. نهاد با نفوذ اتحادیه مشاغل سودان نیز مخالفت خود را با توافق 
سیاسی به امضا رسیده در روز یکشنبه میان ارتش و حمدوک را رد 
و آن را توافق خیانت توصیف کرد. در مقابل، »فضل ا...« رئیس حزب 
الامه سودان حمایت خود را از این توافق سیاسی اعلام کرد و محمد 
بدرالدین جانشین دبیر کل حزب کنگره خلق سودان نیز این توافق 
را مقبول خواند. »محمدزکریا« از رهبران جنبش  العدل والمساواة 
سودان نیز ضمن حمایت از توافق مذکور، آن را گامی تاریخی در رفع 
بحران سیاسی این کشور خواند. در سال ۲0۱۹ بود که در پی سرنگونی 
»عمرالبشیر« در سودان توافقی برای تقسیم قدرت -  تا زمان برگزاری 
انتخابات در اوایل ۲0۲۴ - میان نظامیان و ائتلافی از گروه های مدنی 

به نام »الحریه و التغییر« تقسیم و شورای انتقالی تشکیل شد. ریاست این 
شورا را یک نظامی به نام  »عبدالفتاح.البرهان« بر عهده گرفت و »عبدا...

حمدوک« به عنوان نماینده گروه های مدنی در قدرت نخست وزیر شد. 
اما صبح روز دوشنبه )پانزدهم اکتبر( رسانه ها از وقوع کودتای نظامی در 
سودان و بازداشت عبدا...حمدوک نخست وزیر و تعدادی دیگر از وزرای 
دولت انتقالی این کشور خبر دادند. ساعاتی بعد از انتشار خبرهای اولیه 
درباره کودتا در سودان، عبدالفتاح البرهان رئیس شورای حاکمیتی 
انتقالی سودان با اعلام وضعیت فوق العاده در این کشور از انحلال 
شورای حاکمیتی و شورای وزیران سودان خبر داد. در پی این موضوع 
تظاهرات مردمی در سودان به راه افتاد و حدود چهل معترض به دست 
نظامیان ارتش این کشور کشته شدند. رسانه های محلی در سودان 
صبح دیروز یکشنبه اعلام کردند، گروه نظامی در شورای حاکمیتی 
با »عبدا....حمدوک« به توافق رسیده اند و قرار است حمدوک بار دیگر 
به نخست وزیری بازگردد. بر اساس گزارش »آناتولی«، قرار است به 
موجب همین توافق، تمام بازداشت شدگان سیاسی نیز آزاد شوند. این 
توافق، تشکیل دولت توسط حمدوک با مشورت قوای سیاسی به جز 
حزب »الموتمرالوطنی« )حزب حاکم در زمان عمرالبشیر( را تضمین 
می کند. همچنین در این توافقنامه بر ادامه رویه های قانونی و سیاسی 
در دوره انتقالی تاکید می کند و قرار است پس از امضا، رسما اعلام شود.

توافق برای انتخابات سودان

اعتراضات خیابانی ادامه دارد


